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 סיפור על הרב ניסים ושמירתו על התפילה בכותל

ונפטר  5981 -היום נלמד על הרב יצחק ניסים. הרב יצחק ניסים היה הרב הראשי לישראל. הוא נולד בבגדאד, בעירק ב
לפני ארבעים שנה, בתשעה באב. הרב יצחק ניסים כל חייו רצה ללמוד תורה ולעלות לארץ ישראל. כשהוא עלה לארץ 

עד שהגיעו לארץ ישראל.  יהםספינה. הוא ואשתו לקחו חמורים ורכבו עלב מכונית, ולאבמטוס, לא ב ישראל, הוא לא עלה
כשהוא הגיע לארץ ישראל הוא מונה להיות הרב הראשי, הרב הראשי לישראל. הוא דאג ליהודים, היה פוסק הלכות, וקירב 

ין כולם. במלחמת ששת הימים אנחנו יודעים שהיהודים והחיילים היה אהבה ואחווה בתאת כל היהודים אחד אל השני, ש
הצליחו להחזיר את הר הבית ואת הכותל אל היהודים. היו כמה ארכיאולוגים שרצו להפוך את הכותל ואת הר הבית לאתר 

שך אלפי של תפילה! היהודים התפללו בו בממקום . הוא אמר: המקום הזה הוא מאוד ארכיאולוגי. הרב יצחק ניסים כעס
שנים. לא יכול להיות שאת המקום הזה יהפכו לאתר ארכיאולוגי. הוא עשה המון מאמצים כדי שהמקום הזה יישאר בית 

  תפילה ליהודים. וככה היה.
הרחבה של הכותל בהתחלה היתה צרה מאוד, והוא דאג שירחיבו את המקום הזה כדי שיהיה נוח ליהודים להתפלל. 

שני שרים חשובים מאוד בממשלה לבוא איתו להתפלל בכותל בשעה שש וחצי בבוקר. השרים באחד מן הימים הוא קרא ל
להתפלל עם הרב בשש וחצי בבוקר? אבל הרב הראשי אומר, אנחנו נעשה את זה, והלכו איתו. הם הגיעו  -לא הבינו 

ים שהתפללו והתחילו לשער המוגרבים, איפה שהיום עזרת הנשים, והגיעו לשם להתפלל. היתה כבר קבוצה של יהוד
להתפלל במניין, אבל הרב יצחק ניסים הלך הצידה, למקום שהרוס קצת, לא מריח טוב ובפינה. לא הבינו שני השרים מה 
הרב יצחק ניסים עושה. הוא הלך, התיישב, פתח ספר תהילים והתחיל לקרוא תהילים. שני השרים רצו ללכת ולרמוז לרב 

בל הרב יצחק ניסים היה שקוע בקריאת התהילים. לפתע, לאחר כמה דקות שהם נמצאים שהמניין נמצא בכלל בצד השני, א
ממש ליד הרגליים של השרים.  שפךשם, מצינור מים שנכנס לתוך רחבת הכותל, יצאו מי שופכין, עם ריח לא נעים, וזה נ

ברגע שזה קרה, הרב יצחק ניסים סגר את התהילים והלך. השרים מיד הבינו מה הרב רצה. הם הבינו שלתוך הכותל 
מים עם ריח לא נעים, אי אפשר ככה להתפלל. מיד הם הלכו, ותוך כמה ימים סידרו את זה שלא יהיה צינור ששופך  יםנכנס

 אל תוך הכותל.מים עם ריח לא נעים ישר 
אז למדנו היום על הרב יצחק ניסים. כמה היה חשוב לו ארץ ישראל, ותורה, ולימוד התורה... אבל גם היה חשוב לו לדאוג 
שכל היהודים יתפללו, ויתפללו במקום ראוי, וטוב ונקי. אז בעזרת השם שנזכה להתפלל מעומק הלב, ולדאוג שהמקום 

 מסודר כמו שהרב יצחק ניסים דאג לזה. שאנחנו מתפללים בו גם, יהיה נקי ו
 

 אייר כ"ז – איום 

 הרב יונתן חי
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 הר הבית, קבר רחל ומערת המכפלה במלחמת ששת הימים
 

 אבל יש מקומות שהם מיוחדים. הקדוש ברוך הוא שומע תפילה בכל מקום,
 הבית, הכותל המערבי, שכל עם ישראל בכל מקום בעולם מתפלל לשם. המקום המיוחד ביותר זה הר

 לפני חמישים וארבע שנים זכינו, בעצם מלחמת ששת הימים, לשחרר את ירושלים ואת הכותל המערבי.
 הרב הראשי לצה״ל של אז, הרב שלמה גורן זכר צדיק לברכה, היה מראשוני הלוחמים.

לקרב, הוא עודד את החיילים במהלך הריצה, במהלך הקרב לכותל המערבי, והוא הוא עודד את החיילים לפני שיצאו 
 הגיע בין ראשוני החיילים לכותל המערבי.

הוא היה עם ספר תורה ביד ועם שופר, הוא הגיע לכותל המערבי, שם את ספר התורה בין אבני הכותל, תקע בשופר, 
הגדול שהקדוש ברוך הוא נתן לנו להתקרב אליו, שנוכל להתפלל חסד על הנס הגדול ועל התפילה, פרקי הודיה,  נשא

 במקום שהשכינה מעולם לא זזה, מהכותל המערבי.
 אני רוצה להקריא לכם דברים שכתב מפקד חטיבת הצנחנים אלוף משנה מוטה גור, לימים הוא נהיה רמטכ״ל.

והוא נפל על רצפת הכותל, נשקה וברך ברכת  "וחבורתו, היו ראשונים ברחבת הכותל, ,״הרב״, על הרב גורן :הוא כותב
 שהחיינו״.

הרב דוד כהן, איש צדיק, קדוש, מיוחד במינו.  -הרב גורן שלח את הרכב שלו להביא את חמיו, חמיו היה הנזיר הירושלמי
 ותראו מה כותב עליו מוטה גור בספרו 'הר הבית בידינו':

הוא כאילו נדבק לאבנים, הוא כחלק מהכותל,  -. לא, לא עמד״בפינה הימנית, מרוחק מעט מציבור הלוחמים עמד אדם
חלק מהכותל המערבי. לבוש קפוטה חומה וארוכה, על ראשו מגבעת שחורה ומתחתיה מבצבץ שיער   םיאבן מהאבנ

מאום לא זז, כולו דבוק בכותל, לא הראש, לא השיער, לא הגוף, לא . "אסור לו להסתפר –הוא היה נזיר, ונזיר  ."מגודל
הרגליים. שתי הידיים כפופות וכפותיהן שטוחות לרווחה, וככה הוא צמוד כאילו רוצה לחדור לתוך הכותל המערבי. ננעלתי 
עליו כרדאר ולא יכולתי להמיש ממנו את עיניי. נדבקתי אליו, כפי שהוא נדבק אל הקיר מקרוב, דרכו, דרך הנזיר הירושלמי, 

ו הכמו משותק הרגשתי את דפיקות הלב היהודי בוקעות מתוך האבן. וכך הרב דוד כהן, חשתי את הכותל. מבעד לגופ
כך מסיים מוטה גור, מפקד חטיבת הצנחנים, שכבשה את  ." הרב, אני והכותל -עמדנו דבוקים יחדיו מספר דקות, הוא

ום הגיעו למקום הכותל המערבי, את ספרו על כיבוש ירושלים העתיקה והר הבית, ספר 'הר הבית בידינו'. ועוד באותו הי
מִנְעִי "מיוחד נוסף, שנקרא 'קבר רחל'. מקום של קבר רחל, סמוך לירושלים, בעיר בית לחם. הגיעו לקברה של רחל ואמרו 

כִי וְעֵינַיִךְ מִדִמְעָה כִי יֵשׁ שָכָר לִפְעֻלָתֵךְ... וְשָׁבוּ בָנִים לִגְבוּלָם האלה, והדברים הרב שלמה גורן אמר את הדברים   ."קוֹלֵךְ מִבֶּ
כִי"האלה כתובים ב'זוהר', שהבנים יחזרו לקברה של רחל ויאמרו לה  . קבר הוא מקום מיוחד קבר רחל ." מִנְעִי קוֹלֵךְ מִבֶּ

רחל זה מקום שעם ישראל נשא תפילה, אנשים הזילו דמעה על כל דבר, צרה אישית, על מחלה, על רצון למצוא זיווג, 
 היא אמא ששומעת תפילה.  התפללו על קברה של רחל. רחל

ולמחרת, הרב גורן וצבא הגנה לישראל הגיעו למקום מיוחד נוסף, והוא 'מערת המכפלה', מקום קבורתם של האבות 
והאמהות. הם סמל גדול של עבודת ה', של עשיית רצון ה' בתנאים קשים, ואנחנו מתפללים שם לבורא עולם, בזכות 

מיוחדים בעם ישראל ומיוחדים בעולם כולו, אלו האבות  -האלה, המיוחדים האלה אותם האבות ואמהות, האנשים הגדולים
ואמהות שלנו. אז הזכרנו שלשה מקומות, שזכינו לחזור אליהם במלחמת ששת הימים, לפני חמישים וארבע שנים: הר 

 !ליחוהכותל המערבי, קבר רחל ומערת המכפלה. מקומות מיוחדים לתפילה. ילדים יקרים, עלו והצ -הבית

 הרב יצחק בן יוסף

 אייר חכ" – ביום 

 יום ירושלים

הלל מוזיקלי 

 ליום ירושלים
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 מבט אל השמיים

מתפללים פה במתקנים. במקום להיות בתוך בית הכנסת, אנחנו מתפללים במתקנים, זה קצת שאנחנו כבר תקופה ארוכה 
אני אגיד לכם משהו?  מוזר. ומאוד התגעגענו לבית הכנסת, עכשיו ברוך השם, חזרנו לבית הכנסת ומתפללים, מתפללים. אבל

משהו שלמדתי מלהתפלל בחוץ? כמה זה מעורר השראה שאתה בחוץ ואתה רואה את השמיים. אתם יודעים שכשיש לי צרה 
אני מסתכל בשמיים, ואני לא מדבר, אני שותק. אני פשוט מרגיש כמה אני קטן וכמה אני זקוק לעזרה של הקדוש ברוך הוא. 

אתם רוצים חיזוק בתפילה, מדי פעם תצאו החוצה, תסתכלו בעננים ותסתכלו ופשוט תשתקו,  אז אני מאוד ממליץ, ילדים, אם
 המילים יבואו לבד. כשאדם שותק, הנשמה מתחילה לשדר.

 דני דוראל

 

 אייר טכ" – גיום 
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 תפילה בכניסה לבית המדרש

שלום ילדות, שלום ילדים. אתם יודעים שאנחנו יכולים לחלק את התפילות לכל מיני סוגים. היום נחלק אותם לתפילות 
בערב. ויש תפילות שאנחנו  -וערבית ,מהצהריים ועד השקיעה -בבוקר, מנחה  -הקבועות שאנחנו מתפללים כל יום: שחרית

מתפללים את  -ימים שאנחנו עושים, מקרים מיוחדים, למשל לפני שיוצאים לנסיעה ארוכה מתפללים לפני מעשים מסוי
  'אשר יצר'. ברכים'תפילת הדרך'. אחרי שמתפנים מ

היום נלמד ביחד את תפילתו של רבי נחוניה בן הקנה. הוא היה תנא. מי מכם שכבר לומד משנה יודע שתנאים הם חכמי 
להגיד אותה לפני שנכנסים לאיזה שהוא מקום ואחרי שיוצאים ממנו. מעניין, מהו המשנה. הוא חיבר תפילה מיוחדת 

הזה? האם זה מקום מסוכן? מקום שמפחיד להיות בו, שצריך להתפלל? במסכת ברכות מובא שרבי נחוניה בן   המקום
, לומדים תורה. הקנה חיבר תפילה לאומרה בכניסה לבית המדרש וגם ביציאה ממנו. מה עושים בבית המדרש? דורשים

למה צריך להתפלל לפני שלומדים תורה ואחרי? גם התלמידים שלו שאלו אותו, מה המקום לתפילה הזו? הוא אמר להם 
שהוא מתפלל שלא ייכשל בדבר הלכה. שלא תהיה לו תקלה וישמחו בו חבריו, שכשהוא לומד ביחד עם החברים, ביחד עם 

, וכך תהיה שמחה בין כל החברים שלומדים איתו. הוא גם התפלל על האחרים, התלמידים, הלימוד יהיה מכוון, יהיה נכון
שגם הם לא ייכשלו והוא ישמח בהם. אנחנו רואים שזה מה שהיה חשוב לרבי נחוניה בלימוד, ועל זה הוא מתפלל. ועל מה 

ת ללמוד. אנחנו יודעים הוא מתפלל כשהוא יוצא מבית המדרש? כשהוא יוצא הוא מודה לקב''ה על הזכות שהייתה לו לשב
שלא כולם זוכים, ומי שיושב ולומד תורה, מקיים את העולם בזמן הזה, אז על זה שהוא זכה הוא מודה לקב''ה. אז גם אנחנו 
נתחזק ונלמד מזה להתפלל על מה שחשוב לנו. להתפלל שנצליח בלימוד תורה שלנו, שתהיה אווירה טובה ושמחה בלימוד, 

 לקב''ה שזכינו לשבת וללמוד.  ובסוף לא נשכח להודות

 הרבנית רחל חן
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 חובת ההודיה לה'

בוקר טוב, חודש טוב ומבורך! מתפללים באהבה, ילדי החמ''ד היקרים. נפגשנו יחד בראש חודש אדר, דיברנו על כוח 
תפילת רבים מתוך בית החולים 'איכילוב', ביקשנו רפואה שלמה לכל חולי  השמחה, ובשבוע החמ''ד התפללנו כולנו ביחד

וחולות עמו ישראל. והנה היום אנו שוב ביחד, בראש חודש סיוון. אנו נמצאים בימים של ספירת העומר, מונים כל יום 
קיים, היו  לקראת מעמד מתן תורה. חג השבועות הוא אחד משלושת הרגלים. בשלושת הרגלים, כשבית המקדש היה

עולים לרגל, היו עולים לבית המקדש. אתם יודעים, שאחד הקורבנות שנהגו להקריב בבית המקדש היה קורבן תודה. 
כאשר אדם ביקש להודות לה' על חסד, על נס שעשה עמו, היה מביא קורבן תודה. את קורבן התודה היו אוכלים באותו 

עמו והיה מזמין את כל בני משפחתו, את כל אוהביו כדי להודות לה'. היום. מביא הקורבן היה מודה לה' על הנס שעשה 
למה? למה היו צריכים לאכול את הקורבן באותו היום? כדי לפרסם את הנס. כדי לספר לכמה שיותר משתתפים על הנס 

פילה. בפסוקי שהקדוש ברוך הוא עשה עמנו. והנה, היום, כשאין קורבנות, אנו נושאים תפילה. אנו אומרים תודה לה' בת
דזמרה, מיד אחרי ברכת ''ברוך שאמר'', אנו פותחים בפרק 'מזמור לתודה'. אז היום, רגע לפני שנמשיך את המשדר שלנו, 
אנו רוצים להגיד תודה לקדוש ברוך הוא, שזיכה אותנו לחזור לבתי הספר, שזיכה אותנו לראות שכמות הנדבקים ממש 

ר לשגרה טובה ובריאה. אנחנו ממשיכים לשמור על עצמנו, אבל רוצים רגע להודות ממש ירדה לבודדים, וכל עם ישראל חוז
  לה'.

ץ;  אוּ לְפָנָיו  אז אני מזמינה את כולם לקרוא ביחד איתי: ''מִזְמוֹר לְתוֹדָה, הָרִיעוּ לַה' כָל הָאָרֶּ ת ה' בְשִמְחָה, בֹּ עִבְדוּ אֶּ
ֹּאן מַרְעִיתוֹ;  א עָשָנוּדְעוּ כִי ה' הוּא אֱלֹהִים, הוּ בִרְנָנָה;  תָיו בִתְהִלָה, הוֹדוּ לוֹ בָרְכוּ  וְלוֹ אֲנַחְנוּ עַמּוֹ וְצ אוּ שְׁעָרָיו בְתוֹדָה, חֲצֵרֹּ בֹּ

ר וָדֹּר אֱמוּנָתוֹ''. תודה לך אבא שבשמיים, תודה על הניסים שאתה עושה איתנו, תודה   שְׁמוֹ; כִי טוֹב ה' לְעוֹלָם חַסְדוֹ וְעַד דֹּ
  על הזכות הגדולה.

איפה אנחנו עוד אומרים תודה לה'? אז בואו נסתכל בתפילת שמונה עשרה, בחלק של ברכת ההודאה. אנחנו מודים גם 
' על כל לה': יש את הקטע שבו אנחנו אומרים ''מוֹדִים אֲנַחְנוּ לָךְ שָׁאַתָה הוּא ה' אֱלֹהֵינוּ וֵאלֹהֵי אֲבוֹתֵינוּ''. אנחנו מודים לה

ה  שהוא עשה עמנו, ולפני שאנחנו חותמים את הברכה, לפני שאנחנו אומרים ''בָרוּךְ אַתָה הטוב ה', הַטּוֹב שִׁמְךָ וּלְךָ נָאֶּ
לְהוֹדוֹת'', זה זמן שכולנו יכולים רגע לעצום עיניים, וכל אחד מוזמן להגיד תודה לה'. תודה לה' על הניסים ועל הטוב שהוא 

עה. אנחנו רוצים להגיד תודה לה', ולפני שכל אחד מכם יאמר תודה לה', אני מבקשת לספר עושה איתנו יום יום, שעה ש
לכם סיפור. סיפור על הרב אהרון ליכטנשטיין שהבת שלו הייתה בבית החולים לפני לידה, וכולם ציפו ללידה, אלא שפתאום 

ט ניתוח. כל בני המשפחה ישבו בחדר הלידה הסתבכה, והרופא יצא והודיע למשפחה, שהבת שלהם צריכה לעבור עוד מע
ההמתנה וקראו פרקי תהילים והתפללו לה', שה' ישלח רפואה שלמה, ושהבת בעזרת ה' תעבור את הניתוח בשלום, 
ושיהיה שלום גם לוולד. והנה לאחר שעתיים וחצי יוצא הרופא למשפחה ואומר להם: ''ברוך ה' הניתוח עבר בהצלחה. מזל 

' הבת שלכם מרגישה טוב.'' הרב אהרון המשיך להתפלל בדבקות וקרא פרקי תהילים, ואז החתן בא טוב, נולד בן וברוך ה
ואמר לו: ''אבא, הרב אהרון, אתה יודע, הרופא יצא לא מזמן והודיע שבתך עברה את הניתוח בשלום ומגיע לך מזל טוב, 

במצוקה התפללנו ואמרנו פרקי תהילים, והנה גם נולד לך נכד.'' אמר לו הרב אהרון: ''שמעתי, שמעתי. אבל מה, כשהיינו 
  עכשיו מה לא צריך להגיד תודה לה'?!'' ולכן הוא ישב עוד שעה ארוכה ואמר תודה.

אז ככה גם אנו תלמידים יקרים, אומרים לה' תודה גדולה. תודה שזיכה אותנו לימים כל כך גדולים. עוד מעט ייפתח את 
אותנו לקראת חג מתן תורה, וגם אני רוצה לברך אתכם. גם אני רוצה לברך אתכם  המפגש שלנו הרב שמואל אליהו שיברך

ת דִבְרֵי תוֹרָתְךָ  מתוך ברכות התורה שאנחנו אומרים כל בוקר. בברכות התורה אנו מבקשים: ''וְהַעֲרֵב נָא ה' אֱלֹהֵינוּ אֶּ
ורה שאנחנו לומדים תהיה ערבה לנו, תהיה מתוקה. אני מאחלת עַמְּךָ בֵית יִשְרָאֵל''. אנחנו מבקשים שהת וּבְפִי כָל בְפִינוּ

לכם תלמידים יקירים, שתלמדו את התורה באהבה, ותרגישו את המתיקות בתורה שאתם לומדים. אנחנו רוצים גם לברך 
אֱצָאֵינוּ אֱצָאֵי צֶּ  אתכם בברכה, שתהיו חלק מהשרשרת הארוכה של עם ישראל: ''ונִהְיֶּה אֲנַחְנוּ וְצֶּ ךָ וְצֶּ אֱצָאֵינוּ... כֻלָנוּ יוֹדְעֵי שְׁמֶּ

וְלוֹמְדֵי תוֹרָתְךָ לִשְׁמָהּ''. שתהיו חלק מהשרשרת הארוכה של עם ישראל שמחוברת לתורה, שתזכו ללמוד תורה לשם מצוות 
ת הָ  לֹקִים.. וּמְאִירִים אֶּ עוֹלָם בַתוֹרָה וּבְמַעֲשִים טוֹבִים, לימוד תורה, שנזכה לראות אתכם ''חֲכָמִים וּנְבוֹנִים, אוֹהַבֵי ה', יִראֵי אֶּ

לְקֵנוּ בְתוֹרָתָךְ", שכל אחד מכם, לכבוד חג מתן תורה, יזכה לקבל את החלק המיו אכֶּת עֲבוֹדַת הַבוֹרֵא''. "שִים חֶּ חד וּבְכָל מְלֶּ
''ד היקרים לו בתורה, וכולנו ביחד נזכה למעמד מתן תורה מתוך אחדות ומתוך אהבה. חודש טוב ומבורך ילדי החמ

 שמתפללים באהבה!

 

 הרבנית שושנה נגר

 

 סיוון א' – דיום 

 הלל מוזיקלי
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 והאר עינינו בתורתך

שאומרים לפני קריאת שמע. ברכה מאוד מאוד מיוחדת, שמדברת על היום אנחנו רוצים, בעזרת השם, להבין את הברכה 
לימוד תורה, לשמוע, ללמוד וללמד, לשמור ולעשות ולקיים את כל דברי תלמוד תורתך באהבה. אבל במיוחד אנחנו רוצים 

 בתורתך' כתוב גםאור, מה הכוונה? או 'האר עינינו לתורה נחשב הלמה לימוד . "והאר עינינו בתורתך" להבין את המילים
מה כוונה 'תורה אור'? מה זה אומר בעצם, מה הקשר בין תורה לבין אור, למה זה 'האר עינינו ", נר מצווה ותורה אור"

 '?בתורתך
להיתקל בכל מיני דברים. הוא נתקל פתאום בכיסא, נתקל בשולחן, הוא  עלולאנחנו יודעים שמי שנכנס לחדר חשוך בלילה 

א לא מצליח להבין איך לעשות. ואז פתאום מישהו מדליק את האור ואז הוא מבין, רגע, נתקלתי כי היה לא יודע איך ללכת הו
 .פה איזה מכשול ושם יש דרך סלולה

היא נחשבת אור, כי בעצם מי שנמצא בעולם הזה בלי תורה אז אין לו הארה בדרך, הוא נתקל ומסתכסך  -אותו דבר התורה 
ן המון מכשולים ונתקל ביצרים ובמידות שלו. התורה פתאום מדליקה את האור ונותנת אפשרות עם כל מיני אנשים, והמון המו

והאר עינינו בתורתך ודבק "  אפשר להתקדם בחיים, איך הנשמה שלנו יכולה להאיר את החיים שלנו. לכן כתוב ןלראות לא
כי אנחנו ממש יכולים לגמור את החיים ", דלמען לא נבוש ולא ניכלם ולא ניכשל לעולם וע" ואחרי זה ך", ליבנו במצוות

ולהתבייש כל כך, להגיד הקדוש ברוך הוא נתן לנו פנס שנוכל לראות את הדרך, נתן לנו את התורה שתאיר לנו את הדרך 
קדימה, במקום זה המשכנו להיות בחושך, הסתבכנו, נפלנו, נפצענו, סתם, יש לנו את האור, יש לנו את הפנס, יש לנו את 

 .', 'האר עינינו בתורתךהתורה
אז אנחנו מתפללים שהקדוש ברוך הוא יאיר עינינו בתורה שהיא תהיה האור, אנחנו נבין מה קורה פה, מה זה העולם הזה, 

'האר עינינו בתורתך' ועל ידי זה 'לא נבוש' לא  -איך אפשר להאיר את האור של הנשמה בעולם שלנו. לכן אנחנו מתפללים 
קחנו את הפרס שהקדוש ברוך הוא נתן, את חבל ההצלה שהקדוש ברוך הוא נתן לנו בעולם. 'לא נבוש ל -נתבייש, כי נדע 

 להתראות ילדים מתוקים, נזכה שהתורה תאיר את דרכנו תמיד.  .'ולא ניכלם ולא ניכשל לעולם ועד
 

 הרב אריאל רקובר
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 מתיקות התורה

עליה ברכות כל כך נפלאות. אנחנו עומדים לפני חג השבועות, חג מתן תורה. התורה הקדושה, שבכל בוקר אנחנו מברכים 
ת דִבְרֵי תוֹרָתְךָ בְפִינוּ''. מה הכוונה? מה הכ וונה אחד המשפטים שאנחנו אומרים בברכות התורה זה: ''וְהַעֲרֵב נָא ה' אֱלֹהֵינוּ אֶּ

ת דִבְרֵי תוֹרָתְךָ בְפִינוּ''? מה המילים ? ''וְהַעֲרֵב נָא''. מה הפירוש שאנחנו מבקשים מה' כל בוקר ''וְהַעֲרֵב נָא ה' אֱלֹהֵינוּ אֶּ
שלהם? ילדים יקרים, אתם אוהבים שוקולד? בטח! אתם אוהבים סוכריות? מי לא! הסוכריות, השוקולד, הם מאוד מאוד 
מתוקים לנו. הם מאוד מאוד ערבים לנו. אנחנו תמיד רוצים עוד קצת שוקולד, עוד קצת סוכריות, ועוד ועוד... כי זה מאוד 

כל כך כל כך מתוקה, היא כל כך כל כך ערבה. ה'אור   ק. זה מאוד מאוד ערב לנו. גם התורה שלנו, היאמאוד מאוד מתו
החיים' הקדוש אומר, שאם בני האדם היו מרגישים, היו יודעים כמה התורה מתוקה, היו מרגישים את מתיקות התורה, היו 

קים בתורה. ובאמת, מסופר על גדולי ישראל, שהתורה רצים אחרי התורה, משתגעים אחרי התורה, עוזבים את הכל ורק עוס
כל כך הייתה מתוקה להם. מסופר על הרב, רבי ברוך פרנקל תאומים, שפעם אחת הוא קיבל ספר חדש, את הספר 'הנודע 

, ביהודה'. הוא כל כך רצה ללמוד בו, קצת להסתכל, קצת לעיין בו. אז הוא הלך לעליית הגג וכתב על הספר ככה כמה הערות
ולמד ולמד ולמד. הוא לא שם לב שהוא כתב הערות ולמד בספר כל הלילה! הוא רצה רק כמה דקות. מסופר, על ה'אור 
שמח,, שפעם אחת הוא סיים תפילת ערבית, והקהל לא סיים לקרוא את התפילה. אז הוא עלה בינתיים על הסולם להביא 

כל הלילה! כי התורה שהוא למד הייתה כל כך מתוקה לו, כל איזה ספר לקרוא. הוא קרא בספר על הסולם, וגם נשאר שם 
כך ערבה לו, שהוא לא שם לב שכל הלילה עבר. ככה זה גדולי ישראל. התורה כל כך כל כך מתוקה להם. אנחנו, לפעמים 

חים בשיעור, אנחנו לא מרגישים שהתורה מתוקה, אנחנו לא מרגישים שהתורה ערבה. הרב מסביר משהו, ואנחנו לא מצלי
להבין. המורה אומרת ומלמדת, ואנחנו לא מבינים. זה לא מתוק לנו, זה לא ערב לנו. לכן אנחנו מבקשים מה' בכל בוקר, 

ת דִבְרֵי תוֹרָתְךָ בְפִינוּ''. התורה היא מאוד מתוקה, ואנחנו רוצים גם תמיד תמיד לה רגיש בכל יום: ''וְהַעֲרֵב נָא ה' אֱלֹהֵינוּ אֶּ
 גיש שהתורה מתוקה. תמיד נבין, ונרצה עוד תורה ועוד תורה, ממש כמו סוכריות.את זה. תמיד שנר

לא רק אנחנו, אנחנו וצאצאינו, הילדים שבעזרת ה' יהיו לנו, וצאצאי צאצאינו, הנכדים שיהיו לנו, שגם הם ירגישו את 
ל, גם כאלה שעדיין לא זוכים המתיקות של התורה, וצאצאי כל עמך בית ישראל, שכל עם ישראל, כל הילדים של עם ישרא

ללמוד תורה. שכולם יזכו, יזכו להרגיש כמה התורה מתוקה, כמה התורה ערבה. אז במיוחד עכשיו, לקראת חג השבועות, 
 ונזכה להרגיש כמה התורה מתוקה. שיהיה לכולם בהצלחה וחג שמח.  נתחזק בלימוד תורה,
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 ברכת אהבת עולם אהבתנו

ךָ." ת שְׁמֶּ יךָ. וְיַחֵד לְבָבֵנוּ לְאַהֲבָה וּלְיִרְאָה אֶּ ךָ. וְדַבֵק לִבֵנוּ בְמִצְוֹתֶּ   "וְהָאֵר עֵינֵינוּ בְתורָתֶּ
ככה אנחנו שרים כל יום בתפילה בכיתה לפני קריאת שמע. באיזו ברכה אנחנו שרים את השיר הזה? ברכת "אָהָבָת עוֹלָם" 

"אָהָבָה רָבָה". כמה ה' אוהב אותנו, כמה ה' אוהב אותנו שהוא נתן לנו את התורה. התורה שאיתה הקדוש ברוך הוא ברא  או
את העולם והיא החכמה של כל המציאות. אנחנו זוכים ללמוד תורה כל יום, אשרינו שאנחנו זוכים באמת להיות יהודים 

אנחנו רואים שהברכה הזו שנקראת 'אהבה', איך באה לידי ביטוי האהבה וללמוד את התורה הקדושה של הקדוש ברוך הוא. 
אנחנו מבקשים כל יום, אנחנו מברכים ברכות  !שהוא נתן לנו את התורה. איזו זכות, איזו מתיקות ?הגדולה שה' אוהב אותנו

ת דִבְרֵי תוֹרָתְךָ בְפִינוּ". שהתורה תהיהקֵ התורה "וְהַעֲרֵב נָא, ה' אֱלֹ לנו מתוקה ממש בפה, שלא רק נעשה את זה כי זה  ינוּ, אֶּ
מצווה, אלא ממש נאהב את זה. נאהב את זה, זה יהיה לנו טעים, זה יהיה מתוק בפה. ובברכה הזו מה אנחנו מוסיפים? 

ךָ"  .. נרצה גדול כך-נו יהיה כלהלב שלנו, הרצון של -שיהיה לנו מאור פנים בלימוד התורה. "וְדַבֵק לִבֵנוּ"  -"וְהָאֵר עֵינֵינוּ בְתורָתֶּ
את התורה. אז אנחנו רואים שהתורה לא רק שאנחנו בשכל מבינים עד כמה זה חשוב ללמוד תורה ועד כמה זה זכות ללמוד 

לפה  ההנות מהתורה, להתענג על התורה. שהתורה גם תהיה לנו מתוקיתורה, אנחנו גם נהנים מהתורה, זו מצווה עלינו ל
 יים, וגם שהלב שלנו ידבק בתורה ובמצוות.וגם תאיר לנו את העינ

יךָ.  ךָ. וְדַבֵק לִבֵנוּ בְמִצְוֹתֶּ ד." "וְהָאֵר עֵינֵינוּ בְתורָתֶּ ֹּא נִכָשֵׁל לְעולָם וָעֶּ ֹּא נִכָלֵם וְל ֹּא נֵבושׁ וְל  וְיַחֵד לְבָבֵנוּ""ל
 

 הרב מרדכי נצח מגני

 

 ג' סיוון –יום ו 

mailto:tefila2020@gmail.com
https://www.youtube.com/watch?v=AaCUnbrqyi0&ab_channel=%D7%9E%D7%99%D7%96%D7%9D%D7%AA%D7%A4%D7%99%D7%9C%D7%94%D7%91%D7%90%D7%94%D7%91%D7%94

